

中国饮料行业可持续发展报告
China Beverage
Industry Report on
Sustainable Development

2018

2018

中国饮料工业协会 持续发展报告
China Beverage Industry Report on Sustainable Development



中国饮料工业协会

地址：北京市朝阳区东三环北路丙2号
天元港中心B座1702室

邮编：100027

电话：010-84464668

传真：010-84464236

邮箱：zyx@chinabeverage.org

网址：www.chinabeverage.org

China Beverage Industry Association

Add: Suite1702, Building B,Tian Yuan Gang Center,NO.3C
Dong San Huan Bei Lu,CHaoyang District,Beijing

Post Code: 100027

Tel: 010-84464668

Fax: 010-84464236

E-mail: zyx@chinabeverage.org

Website: www.chinabeverage.org

中国饮料工业协会

China Beverage Industry Association

报告说明

Introduction to the Report

2010和2014年，中国饮料工业协会分别对外发布了两份《中国饮料行业可持续发展报告》（以下简称2010报告、2014报告），两份报告的发布对深化行业企业的可持续发展理念，引导广大饮料企业积极践行社会责任起到了良好的推动作用，受到政府有关部门、业内企业、社会各界及专家的广泛好评。

近年来，我国的经济发展和社会进步日新月异，越来越多数饮料企业认识到必须把自觉履行社会责任作为企业的最重要经营理念和应尽义务。可持续发展是市场竞争发展的必然要求，企业的价值取向与国家利益和社会价值保持一致才是企业生存的根本来源。为了展现2014年以来饮料企业在可持续发展方面的业绩表现，持续引导和深化全行业企业的可持续发展战略，中国饮料工业协会撰写了第三份中国饮料行业可持续发展报告。

本报告在以往参考文件的基础上，增加了参考文件、如企业报告倡议组织（GRI）《2016可持续发展统一标准》，国家标准化《社会责任指南（GB/T 36000）》，并结合我国饮料行业发展的情况和特点进行编写。本报告从可持续发展的经济、社会、环境三个维度出发，参照《社会责任指南（GB/T 36000）》中“资源可持续利用”议题设置了“环境保护”和“节水节能”两个章节，参照《2016可持续发展统一标准》中“经济绩效”和“市场发展”议题设置了“经营业绩”、“节水”结合饮料行业的食品属性，设置了“食品安全”和“产品品质”两个章节；与2014年报告相比，新增了“健康中国营养多元”、“产业扶贫”及“新零售”三个章节，将原有“节能环保”扩充为“环境保护”和“节水节能”两个章节，将“行业自律”的内容延伸到具体实施纲领的章节，在“健康中国营养多元”章节增加了老品牌碳酸饮料企业的发声。

本报告素材涵盖的时间范围为2011年10月—2018年8月，保持了与上一报告的延续性。报告主体依然分为概述、行业篇、企业篇三部分内容。

第一部分概述中首先简要描述了对可持续发展战略在我

国的确立、发展与不断深化的历史进程的认知，例举了我国部分发展时段有关的可持续发展政策的核心要义；然后综合阐述了近几年我国饮料行业步入不断发展阶段的过程中取得的成绩和存在的问题，进而提出饮料行业在可持续发展方面的思路和新任务；最后总结了中国饮料工业协会2014年以来在推动行业可持续发展方面开展的各项工作和取得的成果，归纳了在行业进行动能转换、升级发展的进程中应发挥的引领作用和具体工作。

第二部分行业篇的报告内容按“必尽责任、应尽责任、愿尽责任”划分为三大范畴，分别为食品安全、产品质量、环境保护、节水节能、员工关爱、经营业绩、科技进步、健康中国营养多元、产业链发展、新零售、国际交流与合作、产业扶贫、赈灾济困、捐资助学、公益实践、文化建设等十六个方面通过详实的事例记述了饮料行业近四年在实施可持续发展战略和实践社会责任方面取得的绩效和进步，并提出了未来发展方向和努力目标。

第三部分企业篇，收录了有代表性和典型性的十三家饮料企业履行社会责任的成果报告。

此份报告中事例来源于2011年10月—2018年8月期间企业提供的报告、企业自媒体、其他网络媒体的报道，共计605件，涉及271家企业，无论是企业数量还是案例数均比2014版增加一倍，我们尽力为其进行了核实和确认。我们希望能够尽可能多地涵盖国内企业的典型案例，全面而真实地摹画出饮料行业可持续发展风貌。我们也期待各份报告能启发和带动更多的企业履行社会责任，实施可持续发展战略，为促进饮料行业及整个社会的可持续发展做出贡献！

本报告撰写过程中，吸纳了社会责任项目专家对2010报告、2014报告的指导意见，并在行业广泛征求意见意见。企事业单位来自企业的资讯全部由企业自行提供，并承担真实责任，报告编写组已尽最大努力进行了核实和确认。如果您对本报告有意见或建议，请通过以下方式与我们联系。

地址：北京市朝阳区东三环北路2号天元中心B座1702室
邮编：100027 电话：86-10-84461608 传真：86-10-84464236
邮箱：zyx@chinabeverage.org

中国饮料工业协会可持续发展报告编写组

In 2010 and 2014, China Beverage Industry Association released two “China Beverage Industry Sustainable Development Report”, respectively. The release of the two reports shaped up positive implementation of the sustainable development concept of the industry and guiding the beverage companies to actively practice social responsibility, which has been widely praised by relevant government departments, industry experts and scholars.

In recent years, China's beverage industry has developed fast. New and more beverage companies realize that fulfilling social responsibilities should be the important business mission and obligation of enterprises. Sustainable development is an inevitable requirement of market economy development. The company's value orientation should be consistent with national interests and social values, which is the fundamental of enterprise survival. To show the performance of the beverage industry in sustainable development since 2014, and continually guiding and inspiring the sustainable development of the industry, China Beverage Industry Association has launched the third edition of the report, “China Beverage Industry Sustainable Development Report (2018)”. Based on referring to the Global Reporting Initiative (GRI) “2016 Universal Standards” and National Standard “Guideline on Social Responsibility (GBT 36000)”, and continuing to refer to Chinese Academy of Social Sciences “Guideline for the Configuration of China Corporate Social Responsibility Reports (CAS-CSR)”, and International Organization for Standardization “ISO 26000: Social Responsibility Guidance (ISO 26000)”, this report is for the first time in light of the current situation of China's beverage industry development. This report starts from the dimension of “mandatory responsibility, optional responsibility, voluntary responsibility” and discusses the three aspects, according to the “Sustainable Business Resource” in the “Guideline on Social Responsibility (GBT 36000)”, “Environmental Protection” and “Fighting Poverty and Saving Energy”. The “Business Performance” topic is not within the scope of this report, and the “Market Development” topic is not within the scope of this report. “Food Safety and Product Quality” topics, considering the current beverage industry is in the transformation stage of innovation and upgrading, this report also specially set the topic of “Health China, Nutrition Diversity”.

The scope of the report covers the time range from October 2011 to August 2018, and maintains the continuity with the previous report. The main body of the report is still divided into four parts: overview, industry sector, industry enterprise, and enterprise. The first sector Overview firstly introduces the historical process of the establishment, development and deepening of sustainable development strategies in China, exemplifying the core concept of sustainable development policies in various stages of development in China; then it comprehensively expands the advanced experience of the industry in the field of sustainable development in recent years, putting forward new ideas and new tasks in the sustainable development of the beverage industry; finally it concludes the work results of China Beverage Industry Association in promoting the sustainable development of the industry since 2014, summarizes the association's leading role and specific

work in the process of kinetic energy conversion, upgrading and development of the industry.

Reports in the second sector Industry Sector are divided into three categories according to “must fulfill responsibility, should fulfill responsibility, and willing to fulfill responsibility”, achievement and progress in implementation of sustainable development strategy and social responsibility in the past four years are elaborated through detailed examples in six aspects, including food safety, environmental protection, fighting poverty and saving energy, corporate governance, employee, business performance, scientific and technological progress, healthy China and nutrition diversification, industry chain development, new retailing, international communication and cooperation, disaster relief and poverty alleviation, education and cooperation, poverty alleviation by industry development, volunteer donation and practices, culture construction, etc. Also, the development trend and goal are presented. In combination with the current development stage and characteristics of the beverage industry, the report has added the “Health China and Nutrition Diversification” and “Poverty Alleviation by Industry Development” as addendum compared with the 2014 report, and the original “Energy Saving and Environmental Protection” is expanded into two topics of “Environmental Protection” and “Fighting Poverty and Energy Saving”. Also, “Industry Self-discipline” is integrated into the chapter of specific measures.

The third sector Enterprise Sector contains 13 reports on the implementation of social responsibility. “2018 China Beverage Industry Outstanding Enterprise on Practicing Social Responsibility” is the first.

The remaining 12 reports are as follows: the report specifically for enterprises, report for individual enterprises, enterprise and industry cluster, industry cluster, industry enterprise, and enterprise.

The scope of the report covers the time range from October 2011 to August 2018, and maintains the continuity with the previous report. The main body of the report is still divided into four parts: overview, industry sector, industry enterprise, and enterprise.

The first sector Overview firstly introduces the historical process of the establishment, development and deepening of sustainable development strategies in China, exemplifying the core concept of sustainable development policies in various stages of development in China; then it comprehensively expands the advanced experience of the industry in the field of sustainable development in recent years, putting forward new ideas and new tasks in the sustainable development of the beverage industry; finally it concludes the work results of China Beverage Industry Association in promoting the sustainable development of the industry since 2014, summarizes the association's leading role and specific

work in the process of kinetic energy conversion, upgrading and development of the industry.

In the preparation of this report, many suggestions and opinions from the industry experts and scholars are received. The information from the report is provided to the public through various media channels. The report team has endeavored to verify and confirm the information. If you have comments or suggestions about the report, please contact the following.

Address: Editorial Building of Sustainable Development Report of CBA (China Beverage Industry Association)
Suite 1702, Building B, Tian Yuan Gang Center, NO.2C Dong San Huan Bei Lu, Chaoyang District, Beijing
Zip Code: 100027 Telephone: 86-10-84464668 Fax Numbers: 86-10-84464236
E-mail: zyx@chinabeverage.org Website: www.chinabeverage.org

目 录

Contents

▷序——中国轻工业联合会会长 张崇和	006
▷致辞——中国饮料工业协会理事长 赵亚利	007
▷可持续发展战略在中国不断深化	008
▷行业概述	010
▷行业协会	012

行业篇

法律规范的自觉遵守：必尽责任	
▷食品安全	020
▷产品质量	025
▷环境保护	028
▷节水节能	033
▷员工关爱	042
企业价值的充分体现：应尽责任	
▷经营业绩	047
▷科技进步	051
▷健康中国 营养多元	054
▷产业链发展	062
▷新零售	066
▷国际交流与合作	069
道德伦理的高尚追求：愿尽责任	
▷产业扶贫	072
▷赈灾济困	076
▷捐资助学	079
▷公益实践	083
▷文化建设	091

企业篇（按拼音字母顺序）

▷百事（中国）有限公司	098
▷北京汇源饮料食品集团有限公司	102
▷广东健力宝集团有限公司	106
▷广州王老吉大健康产业有限公司	114
▷河北承德露露股份有限公司	120
▷河北养元智汇饮品股份有限公司	124
▷红牛维他命饮料有限公司	128
▷华润怡宝饮料（中国）有限公司	136
▷康师傅饮品控股有限公司	144
▷可口可乐饮料（上海）有限公司	148
▷深圳市景田食品饮料有限公司	152
▷四川蓝剑饮品集团有限公司	160
▷天地壹号饮料股份有限公司	166
附录	
▷本报报道涉及企业名录	171
▷专家评述	181

▷Preface - Zhang Chenghe, Chairman of China National Light Industry Council	006
▷Address - Zhao Yali, Chairman of China Beverage Industry Association	007
▷The Continuous Development of Sustainable Development Strategy in China	008
▷Industry Introduction	010
▷Industry Association	012

Industry Sector

Conscientious Compliance with Legal Norms: Must-fulfill Responsibility	
▷Food Safety	020
▷Product Quality	025
▷Environmental Protection	028
▷Water and Energy Conservation	033
▷Employee Care	042
Full Expression of Corporate Value: Should-fulfill Responsibility	
▷Business Performance	047
▷Scientific and Technological Progress	051
▷Healthy China, Nutrition Diversification	054
▷Industry Chain Development	062
▷New Retailing	066
▷International Communication and Cooperation	069
Noble Pursuit of Morality: Willing-to-fulfill Responsibility	
▷Disaster Relief and Poverty Alleviation	072
▷Donation for Education	076
▷Poverty Alleviation by Industry Development	079
▷Volunteer and Practice	083
▷Culture Construction	091
Appendix	
▷Company List involved in this Report	171
▷Expert Review	181



中国饮料工业协会组织编撰的《2018中国饮料行业可持续发展报告》，真实地反映了中国饮料行业对价值的追求及对社会的贡献，令人欣喜、印象深刻。

社会责任是国家经济富强、文明发展的要求，是行业和企业服务民生、奉献社会的体现。不同行业社会责任的核心要义有所不同。饮料行业与人民生活密切相关，社会责任非常重要，也很直接。

进入满足人民对美好生活需要的新时代，食品行业面临发展新使命。食品企业履行社会责任的四个核心是：一坚决落实安全责任，二积极承担健康责任，三自觉履行环保责任，四主动担当扶贫责任。当然，饮料企业行业和社会的关系远远不止这四个方面，履行社会责任还可以做得更好。

《2018中国饮料行业可持续发展报告》，不仅反映了饮料企业履行社会责任，更体现了强烈的时代感。报告中的“环境保护”、“节水节能”、“健康中国 营养多元”、“产业扶贫”

和“新零售”等内容，紧扣时代脉络。报告以详实的事例，生动地记述了近年来饮料行业实施可持续发展战略，实践社会责任的绩效和进步，科学地分析了饮料行业发展的阶段性特点、市场趋势和政策导向，前瞻性地提出了未来发展方向和努力目标。这是一份难得的好报告。

改革开放四十年来，饮料行业涌现了许许多多开拓创新、勇于担当、志高德厚的企业家。在他们的带领下，一大批优秀饮料企业社会责任日益增强，社会贡献与日俱增，赢得了全行业和全社会的称赞和尊敬。

《中国饮料行业可持续发展报告》是迄今为止中国轻工唯一的行业性可持续报告。2010年以来，共发布了三部《报告》。三部《报告》的撰写和发布，反映了中国饮料工业协会引导行业提升社会责任的持续努力和显著成效，彰显了中国饮料工业协会在轻工行业协会中的率先垂范。美好生活需要饮料行业，美好未来呼唤责任担当。衷心地希望中国饮料工业协会和饮料行业，在习近平新时代中国特色社会主义思想指引下，不忘初心、砥砺前行，做强自身，回馈社会，共同谱写新时代中国饮料工业可持续发展的新篇章，为满足人民美好生活需要作出新的更大的贡献。

中国轻工业联合会会长 张崇和

致 辞



当《2018中国饮料行业可持续发展报告》第一稿放在面前时，内心是感动、是感谢、是对完成第三本的释然感。感动于饮料企业在履行社会责任方面持续不断的努力与成就，感谢编写组工作人员四年不间断的积累信息。当正式印刷版出现在2018中国饮料工业协会年会时，我希望很多企业能从中感受荣誉和自豪。

2010年将引导全行业提升社会责任作为工作目标写入新修订的《中国饮料工业协会章程》。2010年开始尝试《2010中国饮料行业可持续发展报告》的撰写。当时摸着石头过河的恐慌感大家一定能感受到，因为作为行业的可持续报告在中国是第一本，没有可借鉴的文本。有了第一本的经验，《2014中国饮料行业可持续发展报告》比2010报告有所提高，但专家们也开始对这本报告给予重视，在肯定的基础上提出了存在的不足。显然，专家和读者期待《2018中国饮料行业可持续发展报告》更好。

十九大提出将可持续发展战略作为国家七项重大发展战略之一。可持续发展理念下的社会责

任的内涵随着时空、背景和联系对象的不同在变化。国家社会发展目标、发展重点的转变对饮料行业的社会责任行为产生着影响，本报务力图反映出时代变迁的特点。与2014报告相比较，本报告增加了“健康中国 营养多元”、“产业扶贫”和“新零售”章节，强化环境保护，将原有的“节能环保”扩充为“环境保”和“节水节能”。

饮料行业对社会责任的履行是发自内心的自觉自愿的行为，顺应时代的变和要求，兼顾企业发展和对社会的贡献，兼顾短期发展与长期发展，表现了充分市场竞争下的行业素质。本报告引用的数据和案例数比2014报告增加了100%，中国饮料工业协会的引导作用也不断加强，明显感觉到自觉履行社会责任已成为饮料行业的主流，在不断提升社会正能量，但依然有更深入更广泛的提升空间。

我国饮料行业借势中国四十年改革开放而发展，企业从小变大且行业正在由大变强，做强做大的历程中必定会经历一段波折的阶段。但无论顺境还是逆境，作为现代文明社会中的企业，应体现出社会责任的价值。尽尽责任应该是所有企业的底线，这是红线不得超越，尽尽责任应该是企业发展中的伴侣，从未履行到履行，由浅入深、从入门到上台阶，直至履行尽尽责任。企业在履行社会责任的不同阶段，一定程度上也代表了企业的发展成熟度和品牌成熟度。

行业的发展离不开社会环境的支持，履行社会责任是政府、社会、专家、消费者的共同期盼，在更深入更广泛的领域履行社会责任将成为饮料行业的追求。在此，非常感谢政府和社会对饮料行业的支持！

感谢您的阅读！

让我们一起为营造和谐社会共同努力，加油！

中国饮料工业协会理事长 赵亚利